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طرح فرصت های مطالعاتی علی رغم اینکه بیش از 9 سال است که در آموزش عالی 

مطرح شـــده، اما ابلاغ آن به دانشگاه ها به سال 97 بازمی گردد. این طرح از ابتدای 

اجرایی شـــدن خود تا به امروز علی رغم اینکه می توانست مشکل گشای بسیاری از 

چالش های دانشـــگاه و صنعت باشد، در عمل با اســـتقبال زیادی مواجه نشد. به طوری که براساس آخرین آمار 

منتشر شده از سوی مدیرکل دفتر ارتباط با صنعت وزارت علوم از بین 2200 نفر ظرفیتی که برای فرصت های 

مطالعاتی در نظر گرفته شده، فقط 700 نفر در این فرصت ها شرکت کرده اند، که معنی اش آن است تنها از 30 

درصد این ظرفیت استقبال شده است. معاونان پژوهشی 3 دانشگاه در گفت وگو با »فرهیختگان« از چالش های 

موجود در این طرح، کمبود اعضای هیات علمی در برخی از گروه ها، عدم وجود مشوق های مناسب و عدم توجه 

به جایگاه مناسب برای اساتید در صنعت گفتند که در ادامه گزارش می خوانید.

فاطمهطاریبخش
خبرنگار گروه دانشگاه 

معاون پژوهشی دانشگاه تبریز: 

جایگاهاصلیهیاتعلمیدرفرصتهایمطالعاتیمحققنمیشود
جلال شـــیری، معاون پژوهشی دانشـــگاه تبریز با تاکید بر اینکه چندین مولفه در استقبال کم از فرصت های 

مطالعاتی دخیل هســـتند، بیان کرد: »فرصت های مطالعاتی جامعه و صنعت فرصت بســـیار خوبی است که 

همکاران هیات علمی با مســـائل و مشـــکلات جامعه و صنعت آشنا شـــده و بتوانند در فضای واقعی و میدانی 

بـــه راهکارها فکر کنند. یعنی فرصت مطالعاتی جامعه و صنعت بســـتری را فراهم می کند تا دانش و تخصص 

دانشـــگاهی به مرحله اجرا رســـیده و جابه جایی مرز های دانش و حرکت به سمت مرزهای دانش که در مراکز تحقیقاتی و پژوهشی اتفاق می افتد، 

ایجاد شده و این پتانسیل در دل جامعه و صنعت جای خود را پیدا و به حل چالش کمک کند. قطعا فرصت های مطالعاتی، برای احصای مسائل نیز 

مفید است؛ چراکه در وهله اول می توان فهمید چه مشکلاتی در جامعه و صنعت وجود دارد که دانش دانشگاهی می تواند به حل آن کمک کند.« 

شـــیری درخصوص دلایلی که می تواند اســـتقبال از این فرصت ها را کم یا زیاد کند، عنوان کرد: »باید تبیین درســـت این مساله را در نظر بگیریم و 

این مهم برای اعضای هیات علمی جوان ما به درستی تبیین شود. همچنین باید ظرفیتی که در پی این فرصت ها برای اساتید وجود دارد؛ آشکار 

و ترســـیم شـــود. دومین نکته که از مساله اول ریشـــه می گیرد این است که واقعا در بسیاری از موارد جایگاهی که یک هیات علمی باید در صنعت 

داشته باشد، وجود نداشته و حتی ممکن است در جایگاهی که باید قرار نگیرد. یعنی فردی که به عنوان عضو هیات علمی وارد این فرصت می شود 

تصورات و انتظاراتی دارد و شاید جایگاهی که باید در اختیار او قرار نمی گیرد و این موضوع تاثیر خودش را روی دیگر همکارانی که در این زمینه 

فعالیت می کنند می گذارد.«  معاون پژوهشی دانشگاه تبریز با اشاره به اینکه حضور دانشگاهیان با همت و درایت رهبر انقلاب در جامعه و صنعت 

به خوبی تبیین شـــده اســـت، افزود: »همگی بر اهمیت این مســـاله واقف هستند. اما از ســـمت دیگر به این نکته باید توجه کرد که نیاز است بین 

اعضای هیات علمی و جامعه و صنعت ما اعتمادی شـــکل بگیرد و این اعتماد قوت گیرد. این موضوع نیز میســـر نمی شود تا زمانی که نشست ها و 

همایش های مشترک و موضوعاتی از این دست برگزار کنیم.« 

شـــیری در پایان افزود: »باید شـــرایطی فراهم شود که اعضا ســـر یک میز بنشینند و تبادل نظر کنند و از داشته های یکدیگر آگاهی داشته باشند 

و این طور نباشـــد که افراد با دیدی بســـته به این فرصت ها بروند. بخش هایی که پذیرنده فرصت های مطالعاتی هستند باید به خوبی عرضه شود. 

هیات علمی نباید نگران این باشد که چه اتفاقی قرار است بیفتد و آیا به مسیر تحقیقاتی و مطالعاتی او ضربه ای وارد می شود؟ باید به درستی توسط 

پذیرنده های فرصت های مطالعاتی، چنین مولفه هایی تبیین شـــود. همین طور پذیرنده ها می توانند مشـــوق هایی را برای اعضای هیات علمی که 

در صنعت حاضر می شوند، بگذارند تا اعضا نیز بیشتر به این موضوع تشویق شوند. همچنین در کنار مشوق ها، می توان امکان همکاری اعضای 

هیات علمی را در طرح های مختلف فراهم کرد.«

 معاون پژوهشی دانشگاه صنعتی شیراز: 

استقبالازفرصتهایمطالعاتیکمترخواهدشد
ســـیدجعفر روزگار، معاون پژوهشی دانشگاه صنعتی شـــیراز درخصوص علت استقبال کم اساتید از فرصت های مطالعاتی گفت: »به نظر 

می رسد از این به بعد بسیار کمتر خواهد شد؛ چراکه گویا قرار است علی رغم اینکه تا پیش از این برای تبدیل وضعیت اعضای هیات علمی 

از پیمانی، به رسمی- آزمایشی و از رسمی- آزمایشی به رسمی- قطعی، فرصت های مطالعاتی اجباری بود. اما گویا در حال حاضر اجبار این 

موضوع را نیز برداشتند. اگر اجبار را برداشته باشند، استقبال بسیار کمتری خواهد شد. نکته دیگر این است زمانی که اعضای هیات علمی 

در صنعت حضور پیدا می کنند از کارهای پژوهشـــی و آموزشـــی خود در دانشگاه عقب می افتند. اگر مشوق لازم از طریق صنعت برای آنها ایجاد نشود، قطعا  انگیزه ای برای رها 

کردن دانشگاه و رفتن به صنعت برای خدمت نخواهد ماند.« روزگار در ادامه درباره اینکه صنایع پذیرش کافی برای اعضای هیات علمی ندارند، افزود: »صنایع نیز با این وجود 

که ممکن اســـت در نگاه مدیریتی و مدیرعامل یا رئیس مجموعه دولتی موافقت هایی با حضور اعضای هیات علمی داشـــته باشـــند، اما زمانی که به سطوح پایین تر به آن نگاه 

می کنیم، می بینیم که همکاری لازم در سطوح کارشناسی صورت نمی گیرد. یعنی عضو هیات علمی که به صنعت می رود و فعالیت خود را آغاز می کند، از این جهت که بتواند 

اطلاعاتی را که بخواهد در اختیار او بگذارند یا اینکه مجوزهایی برای دسترسی به اطلاعات شرکت ها داده شود، همکاری لازم با او صورت نمی گیرد و دچار سردرگمی می شود.«

 زمانی که عضو هیات علمی در صنعت جا می افتد باید به دانشگاه بازگردد
معاون پژوهشی دانشگاه صنعتی شیراز بیان کرد: »در کل واقعیت این است که فرصت های مطالعاتی تنها برای عده ای که دغدغه شان، دغدغه صنعت است و افرادی که علاقه مند 

هستند که در صنعت فعالیت کنند، جذابیت دارد. درحالی که برای سایر اعضای هیات علمی که آکادمیک هستند و در حوزه آموزشی فعالیت می کنند، جذابیتی ندارد. یعنی 

آنها ترجیح می دهند در دانشگاه خودشان باشند و دانشجویان ارشد و دکتری که دارند را راهنمایی کنند و فعالیت آموزشی خود را انجام دهند. هرچند دانشگاه ها و وزارت علوم 

در این موضوع بسیار همراهی کردند و برای مثال کاملا حقوق فرد را پرداخت می کنند بدون اینکه در دانشگاه حضور داشته باشد، اما آن طور که باید اثرگذار نبوده است. به نظر 

می آید مسائلی که در مورد آن صحبت کردیم از سمت اعضای هیات علمی و صنعت نیز وجود دارد و این دغدغه ها باعث می شود که از این فرصت ها استقبالی نشود. با این حال 

معتقدم مشوق های مالی می تواند در این حوزه بسیار کمک کننده باشد.« او با تاکید بر اینکه بسیاری از صنایع عددهایی را به عنوان حق التحقیق در نظر می گیرند اما عدد آن 

به صورتی نیست که بخواهد ایجاد  انگیزه کند، توضیح داد: »نکته دیگری که وجود دارد این است زمانی که عضو هیات علمی به صنعت می رود و در آنجا حضور پیدا می کند، 

احساس مهم بودن داشته باشد. صنایع وقتی قرار است در فرصت های مطالعاتی حرکت کنند و اعضای هیات علمی را جذب کنند، باید در دل خود آمادگی پذیرش هیات علمی 

را ایجاد کنند. این آمادگی در بسیاری از صنایع وجود ندارد و پذیرش لازم برای اینکه فرد بخواهد اظهارنظر کند، دسترسی به اطلاعات داشته باشد و تغییراتی را پیشنهاد دهد 

از سمت صنعت وجود ندارد. روی کاغذ و به ظاهر همه چیز درست است و عضو هیات علمی پذیرفته شده است و به او فضایی داده اند اما در بطن فرصت ها پذیرش لازم از سمت 

صنایع وجود ندارد. به نظر من این دو موضوع یعنی آمادگی صنعت برای پذیرش عضو هیات علمی و مشوق های مالی می تواند کمک کننده باشد.«

معاون پژوهشی دانشگاه سمنان: 

برخیازدانشگاههابهدلیلکمبودعضوهیاتعلمیباشرکتدرفرصتهامخالفتمیکنند
محمدحسین احسانی، معاون پژوهشی دانشگاه سمنان با اشاره به این موضوع که فرصت های مطالعاتی 

جامعه و صنعت حدودا 3 الی 4 ســـال اســـت که در دانشـــگاه ها اجرا می شود، گفت: »از سال 1393 این 

فرصت های مطالعاتی اجرایی شـــده اند، اما الزامی برای همکاران هیات علمی برای حضور در فرصت های 

مطالعاتی وجود نداشـــته اســـت. تنها الزام برای افرادی بوده که قرار است تغییر وضعیت در قرارداد داشته 

باشند و همین مساله هم ازسال 98 اجرایی شده است. به عبارت دیگر این الزام هم برای آن ایجاد شد که 

اعضای هیات علمی می خواســـتند تغییر وضعیت پیدا کنند. در این وضعیت آنها باید 6 ماه نیمه  وقت یا 2 

بازه سه ماهه تمام وقت در فرصت ها حضور داشته و در موسسه ای که آنجا بتوانند این موضوع را دنبال کنند، 

فعالیت کنند. همکاران هیات علمی خصوصا افرادی که در رشـــته های فنی و مهندسی مشغول هستند از 

این موضوع استقبال می کنند.« 

احسانی با بیان اینکه چنین اعتقادی وجود دارد که اعضای هیات علمی که رشته های فنی مهندسی دارند، 

می توانند در فرصت های مطالعاتی اثرگذار باشـــند، افزود: »به همین دلیل اســـتقبال در این سمت بسیار 

بیشتر است. البته عدم نزدیکی بین اعضای هیات علمی و واحدهای صنعتی همچنان وجود دارد؛ چراکه 

بسیاری از موسسات ما با ادبیات این موضوع آشنا نیستند. همچنین این موضوع محدودیت هایی را برای 

اعضای هیات علمی ایجاد می کند. جالب اینجاســـت که بدانید عددی که از سال 98 در کل کشور وجود 

داشـــت 50 فرصت مطالعاتی بود و در سال 99 به 114 در 1400 به 260 رسید که نشان می دهد در این 

زمینه جهش وجود دارد. یکی از علت های آن این اســـت که واحدهایی عملیاتی با فرصت ها آشـــنا شدند و 

احســـاس خوبی در آنها به وجود آمد. در حال حاضر می توانم بگویم که در دانشـــگاه سمنان تقریبا حدود 

40 یا 45 درصد افرادی که به فرصت های مطالعاتی رفتند در این واحدها مشـــغول به کار شـــده و قرارداد 

صنعتی یا کارفرمایی با آنها بسته شده است.«

 

 با 30 درصد از درخواست های فرصت مطالعاتی مخالفت کرده ایم
او با بیان اینکه موانع درون دانشـــگاهی نیز برای این موضوع وجود دارد، گفت: »برای مثال ما امســـال با 

حدود 30 درصد از درخواست های فرصت های مطالعاتی مخالفت کردیم. حتی تعدادی از این افراد، افرادی 

بودند که نیازی به فرصت های مطالعاتی نداشتند. این موانع داخلی است و علت این است که بسیاری از 

دانشـــگاه ها در گروه آموزشی خودشان، اعضای هیات علمی کمی دارند. بر فرض گروه آموزشی ای وجود 

دارد که دو یا 3 اســـتاد دارد و هنوز که هنوز اســـت به عنوان مثال ما در گروه کامپیوتر نتوانســـتیم به لحاظ 

تعداد، هیات علمی قابل توجه ای را جذب کنیم.« 

معاون پژوهشی دانشگاه سمنان درباره محدودیت و کمبود اعضای هیات علمی در دانشگاه های استانی بیان 

کرد: »زمانی که ما فرصت های مطالعاتی را مصوب می کنیم و آنها را به شورا می بریم، آنجا می بینیم که اگر 

برخی از اعضای ما به صنعت بروند گروه های آموزشی از لحاظ درسی به مشکل می خورند. مهم ترین رسالت 

دانشـــگاه بحث آموزش اســـت و قرار نیست که ما همکاری را به فرصت 

مطالعاتی بفرستیم اما در بحث آموزش به مشکل بخوریم. دانشگاه ها به 

دلیل محدودیت ها و کمبود اعضای هیات علمی در برخی از گروه های 

آموزشـــی مایل نیستند. اما ما با 100 درصد فرصت های مطالعاتی که 

برای تابستان دادند، موافقت کردیم. معتقد هستیم که طرح فرصت مطالعاتی طرح بسیار کارایی است.«

 

 در سال 1402 الزامی برای شرکت در فرصت های مطالعاتی وجود ندارد!
احســـانی در پایان با اشاره به اینکه افرادی که ملزم به حضور در فرصت های مطالعاتی هستند، قطعا در آن 

حضور داشـــته اند، بیان کرد: »ممکن است که جمع افرادی که ملزم بودند به فرصت های مطالعاتی بروند، 

1500 یا 2000 نفر باشد. از این تعداد حدودا 700 نفر به فرصت ها رفته اند. به لحاظ آموزشی ممکن است 

یک ترم عقب بیفتند و حضور اجباری نیز در واحد عملیاتی باید داشـــته باشند. افرادی که باید به فرصت ها 

بروند قطعا می روند و اگر نروند تبدیل وضعیت نمی شوند. لذا این موضوع وجود دارد و افرادی که نیاز دارند 

به این فرصت ها رفته اند. البته اخیرا مصوبه ای وجود دارد که این الزام را بردارند؛ چراکه در جذب، مشکلات 

بسیاری ایجاد می کند. در سال 1402 الزام این موضوع را برداشتند. برخی از رشته های علوم انسانی واحد 

عملیاتی پذیرای خود را پیدا نمی کنند و وزارت علوم اجازه داده که این رشته ها کارهای معادلی را انجام  دهند.« 

ورت شکل گیری شبکه   ضر
برای تقویت ارتباط دانشگاه های جهان اسلام

دکتـر محمدمهـدی طهرانچـی، رئیـس دانشـگاه آزاد در نشسـت بین المللـی 

محکومیـت بـه هتک حرمـت سـاحت مقـدس قـرآن کریـم کـه در سـازمان 

مرکـزی ایـن دانشـگاه برگـزار شـد، گفـت: »آتش سـوزی قـرآن کریـم رخ داده و 

همیـن موضـوع باعـث شـده تـا غـرب جلـوه ای از خـودش را بـروز دهـد، چنین 

حرکتـی به صـورت فـردی نبـوده، بلکـه نظـام حکمرانـی غـرب و اروپـا از این کار 

پشـتیبانی کـرده اسـت.« 

وی افزود: »این موضوع باعث دوچندان شـــدن ارادت و ایمان ما به قرآن شده 

اســـت؛ چراکه همه این بحث را که در محضر قرآن ارائه می دهیم بیان شـــده و 

قرآن برای انسان ها آمده است و دانشگاه و دانشگاه آزاد در آینده برای پیشبرد 

این نشســـت بین المللی حرکت های جدی تری را انجام می دهد و این قرآن از 

نظر نگاه عام و کسانی که دغدغه بشریت دارند، نه به صورت خاص علمای دین 

آمده و باید در این زمینه شبکه اندیشمندان را همراهی کنیم.« 

دکتر طهرانچی تصریح کرد: »در قرآن اشاره شده، قرآن کتاب راه هدایت است 

و در مقابـــل آن هم جدلی در میان افرادی که نمی خواهند در مســـیر هدایت 

راه قرآن قرار بگیرند رخ داده اســـت. کتاب قرآن می گوید که دانشمندان برای 

خردورزی می آیند؛ بنابراین دانشـــمندان می توانند در مواجهه با قرآن نظریه و 

اندیشه های مختلفی را  برای سعادت انسان ها ارائه دهند.« 

رئیس دانشگاه آزاد با بیان اینکه قرآن کتاب سخن خدا برای بشر در همه ادیان و 

دوره های بشریت است، تاکید کرد: »وقتی که پذیرفتیم خداوند خالق قرآن است 

و غیبی وجود دارد در این صورت اندیشه باید در محضر قرآن شاگردی کند.« 

وی اضافه کرد: »نگاه قرآن برهانی است و از دیگران هم برهان می طلبد و نگاه 

در مقابل قرآن سوزی غیربرهانی است و باید این موضوع را به گوش عالم جهان، 

اروپایی ها، آســـیایی ها، آفریقایی ها و آمریکایی ها برسانیم، اگر فردی به قرآن 

توهین می کند به این دلیل است که برهان ندارد.« 

دکتر طهرانچی اضافه کرد: »نماد ظلم به خود و نادانی اتفاقی اســـت که غرب 

در حال رقم زدن آن است و این اتفاق و همزمانی آن با هم جنس گرایی عجیب 

نیست. به عنوان کســـانی که در سایه سار این چراغ قرار گرفته ایم دانشگاه ما 

را دانشـــگاه آزاد اسلامی نامگذاری کرده اند. باید به دیگران بگوییم که چنین 

منطقی منطق نجات بشر نیست و باید با همکاری یکدیگر در همه حوزه های 

علم آن را واکاوی می کنیم تا مردم از ظلمت و جهل رها شوند.« 

 برای پیشبرد محکومیت اهانت به قرآن همه دانشگاه ها باید 
با یکدیگر ارتباط بگیرند

در ادامـه، حیـدری، سـخنران مدعـو از کشـور نـروژ گفت: »در عید سـعید قربان 

و روز عرفـه 2 میلیـارد مسـلمان متحـد کـه به ارزش های قـرآن کریم متحد بودند 

توسـط موجـودی کـه بـه هیـچ ارزشـی پایبنـد نیسـت مـورد هجمه قـرار گرفتند 

و حادثـه اخیـر ارزش انسـان های پایبنـد را مـورد هجمـه قـرار داد و ایـن وضعیت 

همـه ما را متاثـر کرد.« 

وی افـزود: »مدتـی اسـت جریانـی در اروپـا و کشـورهای غربـی تحـت عنـوان 

اسـلام سـتیزی راه افتاده اسـت که در کشورهای متعددی از این حلقه استفاده 

می کننـد و هـدف آنهـا در اهانـت بـه قـرآن کریـم شناسـایی و جریحـه دار کردن 

احساسـات مسـلمانان اسـت تا مردم نسـبت به دین اسـلام بدبین شـوند و این 

نوع کار در جامعه ای که دموکراسی و ادعای احترام به ارزش و عقاید انسان ها 

را دارنـد اتفاق افتاده اسـت.« 

حیـدری تصریـح کـرد: »توهیـن به کتاب مقدسِ بیش از 2 میلیارد مسـلمان در 

ایـام عیـد قربـان کـه تعـداد کثیری از مسـلمانان بـه این عید احتـرام می گذارند 

انجام شـده اسـت، درصورتی که قرآن کتاب هدایت بشـر اسـت. در کشـورهایی 

مانند سـوئد، دانمارک و اسـکاندیناوی شـاهد چنین توهین هایی بوده ایم.« 

وی بیان کرد: »تعدادی از دانشـمندان سـوئدی، کشـورهای اسـلامی و جامعه 

بین المللـی ایـن قضیـه را محکـوم اعـلام کرده انـد و بـرای پیشـبرد ایـن نـوع 

محکومیـت، دانشـگاه های جهـان اسـلام بایـد ارتبـاط قـوی بـا دانشـگاه های 

کشـورهای دیگـر برقـرار کنند.« 

دکتـر طهرانچـی پـس از اتمام صحبت هـای مذکور گفت: »این موضوع از طریق 

پژوهشـکده قـرآن و عتـرت ادامـه می یابـد و شـکل گیری شـبکه جهانـی دانـش 

برای تقویت ارتباط بین دانشـگاه های جهان اسـلام با سـایر دانشـگاه ها حتما 

در دسـتور کار قـرار می گیرد.« 

 هیچ توجیهی برای گذشت از اهانت به قرآن کریم 
پذیرفته نیست 

در ادامـه نقـوی، سـخنران مدعـو از کشـور هندوسـتان گفـت: »توهیـن به قرآن 

توهین به انسـانیت و کائنات و بشـریت اسـت و عجیب اسـت که در کشـورهای 

مدعـی آزاد بیـان و احتـرام بـه عقایـد دیگـران بـه ارزش تریـن کتاب آسـمانی که 

قـرآن کریـم اسـت بی احترامـی می شـود و هیـچ توجیهی از کشـورهای مختلف 

جهت گذشـتن از این توهین قابل قبول نیسـت، درصورتی که کشـورهای سوئد 

و فرانسـه در زمینه مسـلمان شـدن رتبه نخسـت را دارند.« 

دانشگاه باید نسبت به آموزش، اشتغال و آینده جوانان 
مسئولیت پذیر باشد

دکتر محمدمهدی طهرانچی، رئیس دانشـگاه آزاد اسـلامی در نشسـت »تبیین 

سیاسـت های پایدارسـازی اقتصاد دانشـگاه برای واحدهای دانشگاهی دارای 

شرایط خاص« که عصر روز  دوشنبه 12 تیرماه در سالن استاد مطهری سازمان 

مرکزی برگزار شـد ضمن تبریک ولادت امام هادی)ع( و فرارسـیدن عید سـعید 

غدیـر خـم گفـت: »این نشسـت جلسـه مناسـبی اسـت تـا مسـئولان واحد های 

دانشـگاهی کـه هنـوز بـه گـروه »پیشـرو« نپیوسـته اند، بـرای برون رفـت از وضع 

فعلی و تبدیل شـدن به واحد پیشـرو بیندیشـند. واقعیت این اسـت که در این 

عالم هیچ فقری بی علت نیسـت و اثر وضعی اعمال افراد و سـازمان بسـیار موثر 

اسـت.«  وی ادامـه داد: »برخـی افـراد با عملکرد خود قدر نعمت ها را ندانسـتند 

و بـا سوءعملکردشـان اثـر وضعـی به وجود آوردند و معیشـت آنها »ضنک« شـد. 

اگـر ذکـر خـدا را فرامـوش کنیـم، معیشـت ضنـک می شـود. خداونـد در آیه 96 

سـوره مبارکـه الاعـراف می فرماید »ولََو ان أهَلَ القُرى آمَنـوا وَاتَّقَوا لَفَتَحنا عَلَیهم 

ـماءِ وَالأرَضِ...«. واقعیـت ایـن اسـت کـه هر فرد و سـازمانی اگر  بَـرکَاتٍ مِـنَ السَّ

اهـل ایمـان باشـد قواعـدی دارد کـه باید رعایت شـود و قاعده ایـن عالم عدالت 

اسـت. نمی توان کم گذاشـت و زیاد برداشـت کرد.« 

رئیـس دانشـگاه آزاد بـا بیـان اینکـه بهـره وری بـه معنـای درسـت بـه کار بـردن 

نعمت هـای الهـی اسـت، خاطرنشـان کـرد: »اینکه یک واحد دانشـگاهی زمین 

مرغـوب خـود را اجـاره بدهـد، یعنی کفران نعمت کرده اسـت. آنچه از دانشـگاه 

انتظـار مـی رود ایـن اسـت کـه از نعمـت الهـی بجـا، به هنـگام، شایسـته، موثر و 

بهـره ور اسـتفاده کنـد، بـه اقبـال مردم و نیاز آنها پاسـخ درسـت بدهـد، اعتبار و 

آبـرو خـود را اعتـلا بخشـد و نسـبت بـه آمـوزش، اشـتغال و آینده جوانان دلسـوز 

و مسـئولیت پذیر باشـد.« 

وی تصریـح کـرد: »وقتـی دانشـگاه بـه اقبـال مردم کـه نعمت الهی اسـت توجه 

نکنـد، اقبـال بـه ادبـار تبدیـل می شـود مـردم از دانشـگاه روی برمی گرداننـد. 

همان طـور کـه در بسـیاری از دانشـگاه ها جمعیـت فـراوان دانشـجو وجـود 

داشـت و امـا امـروز دیگـر خبـری از جمعیـت دانشـجویی گذشـته نیسـت. باید 

در عمـل سـازمانی بـه دنبـال علت گشـت. »لَئِن شَـکَرتُم لَأزَیدَنَّکُم ولََئِـن کَفَرتُم 

آن عَذابـی لَشَـدیدٌ.«

دکتـر طهرانچـی در ادامـه با اشـاره به آیه شـریفه »وَتِلْکَ الْأمَْثَـالُ نَضْرِبُها لِلنَّاسِ 

وَمَـا یَعْقِلُهـا إلَِاّ الْعَالِمُـونَ« گفـت: »مثال هایـی در قـرآن وجـود دارد که نقشـه راه 

دانشـمندان اسـت و در مسـیر زندگـی بایـد از آنهـا تأسـی گرفـت، یکـی از ایـن 

مثال هـای زیبـا را می تـوان در آیـه 32 سـوره کهـف دیـد که خداونـد می فرماید: 

تَیْـنِ مِـنْ أعَْنَـابٍ وَحَفَفْنَاهمَـا  »وَاضْـربِْ لَهـمْ مَثَـلًا رجَُلَیْـنِ جَعَلْنَـا لِأحََدِهمَـا جَنَّ

بِنَخْـلٍ وَجَعَلْنَـا بَیْنَهمَـا زَرعًْـا« روزی تعـداد دانشـجویان واحدهـا زیـاد بود و هیچ 

دغدغـه ای نداشـتند، فکـر می کردنـد ایـن بـاغ هیـچ آسـیبی نمی بینـد، توجـه 

نداشـتند کـه وقتـی نعمتـی می آیـد صحیح العملی و شـکر نعمت لازم می شـود 

و بایـد مراقبـت از نعمت داشـت.« 

رئیـس دانشـگاه آزاد تصریـح کـرد: »روزی کـه بـه دانشـگاه آزاد آمـدم با سـندی 

مواجـه شـدم کـه پیش بینـی شـده بـود جمعیـت دانشـجویی ایـن دانشـگاه در 

سـال 1398 بـه دو میلیـون نفـر می رسـد! ایـن پیش بینـی درحالی اسـت که با 

بررسـی نـرخ موالیـد در 18 سـال قبـل می توانسـتند بـه ایـن نتیجـه برسـند که 

جمعیـت دانشـجویی طـی ایـن سـال ها کاهشـی خواهـد بـود. اگـر مـا هـم در 

همان ریل حرکت می کردیم، دانشـگاه در سـیکل ورشکسـتگی قرار می گرفت 

و اعتبـار دانشـگاه از بیـن می رفـت. امـا بـا عنایـت خداوند متعـال و تدابیری که 

اندیشـیده شـد، توانسـتیم بـدون کاهـش نیـرو و تعطیلی واحد، از شـرایطی که 

200 واحـد دانشـگاهی از پنـج روز تـا پنـج مـاه حقـوق نداشـتند، عبـور کنیم و 

جمعیـت دانشـجویی را بـه یـک میلیـون و 250 هـزار نفر برسـانیم.« 

دکتـر طهرانچـی افـزود: »هـر واحـد دانشـگاهی کـه مدیـران آن پای مسـئولیت 

خـود ایسـتادند، ایمـان بـه خـدا داشـتند و درسـت اندیش و درسـت عمل بودنـد 

اقبـال عمومـی بـه آن واحـد افزایش یافت. انتظار داریم که مدیران واحدها مدیر 

تحـول و خـروج از بحـران باشـند و از امکانـات بی نظیری که در اختیار دانشـگاه 

ا سـت به درسـتی اسـتفاده کنند. واقعیت این اسـت که آرزو های ما سـازنده فردا 

نیسـت، بلکـه تـلاش مـا آینـده را می سـازد؛ »وَأنَ لَیـسَ لِلِإنسـانِ إلِّا مـا سَـعى«. 

خـروج از بحـران واحدهـای دارای شـرایط خاص، نیازمند برنامه و تلاش اسـت.« 

وی خاطرنشان کرد: »برنامه و حرکت دانشگاه آزاد براساس سند تحول و تعالی 

اسـت. بحمداللـه در ایـن مـدت واحدهـای زیـادی از زیان دهـی خارج شـدند و 

در بودجـه 1403-1402 دانشـگاه علاوه بـر رشـد در جمعیت دانشـجویی، در 

سـرمایه گذاری دانش بنیـان، آموزش هـای کوتاه مـدت، حـوزه سـما و مـدارس 

رشـد خوبی خواهیم داشـت.« 

 چه خبر از دانشگاه


